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Občasník Obecního úřadu ve Věcově                2/2023  
Jimramovské Pavlovice – Koníkov – Míchov – Odranec – Roženecké Paseky – Věcov 
 www.vecov.cz  obec@vecov.cz     59244 Věcov 61    566 562 821 

 
 
 

 

Vzpomínka 

Dne 17. března uplynou dva roky, co nás opustil 

náš dlouholetý starosta Zdeněk Vraspír. 

Vzpomeňme si na něj básní od Františka Halase –  

Já se tam vrátím, kterou vybrala paní Helena Havlíčková. 
 
 
Až jednou na velikém sněmu ptačím                               
v čase mezi skřivánkem a sovou bude 
jednohlasně přištěbetáno jaro, já se tam 
vrátím. Zatím vábím a chytám na vějíčky slov 
pěknost toho všeho tam u nás, ať se chytí,                 
co se chytí. Ty můj kraji, ty mé bezpečí,                          
ty má zatvrzelosti, ty má věčnosti. 
 
Tvá hlína, mnuta v prstech, voní po zetlelých 
vlasech dávno pohřbených dědů a báb                          
a je přísadou mé krve. Ty můj kraji! Jsi tam, 
kde Vysočina nabírá dech a pole skládají slib 
chudoby.  
 
Až má nevěsta blesku zvážní podzimem                      
a žluva protáhne žlutý křik sadem, já se tam 
vrátím. Otevře se kniha dešťů a zápisky října 
s iniciálou psího vína budou tiše předčítat 
nohaté stromy.  
 
Copatá vodstva prořídnou, ale sem tam                            
si přichytí kořeny pramínek a uculikují                            
si kalužinku, kam spadne drobek nebe 
modrého jak rozpuštěné oči dětí.  
Dolíky zbylé po loktech noci vyplní ohně 
pasáčků. 
 
 
 

Až budou moje ruce vychládat, dejte mi, 
honem mi dejte třeba i tu nejmenší a na uhel 
spálenou bramboru odtud, já se zahřeju,          
já se jistě zahřeju na tu velkou mrazivou cestu. 
U barokních oltářů mračen pokleká šeření                  
a kdejaká zvonička jako nezkušený ministrant 
klinká, jak se jí zachce.  
 
Ale až se tam vrátím navždycky, nepřestanu, 
dokud se neskamarádím i s tím sýčkem, 
kterým mne vyzve: Půjď, půjď!  Naposled! 
Proto se tam vrátím, proto se tam vrátím.                   
Už aby bylo potom pekelcování místy,                     
kam nepatřím.  
 
Ať svítí světla milovaných chalup, ne jako bóje 
v dálce, ale betlemsky radostně a vytrvale. 
Všechny cesty vedou do Kunštátu, do Zboňku 
a do Rozseče. Hranečníky zarazilo dětství.                
To ho skřípání kol křižujících se v mém srdci.  
 
Ať si jen země letí do prázdna, ať si jen letí, jen 
když zbude jistota jednoho místa, místa 
posledního, místa jen pro hrob.  
Chci ho mít tam, jen tam u nás. Kdyby mi    jen 
oči pro pláč zbyly, já se tam vrátím,  
já se tam i poslepu vrátím. 
 
 

http://www.vecov.cz/
mailto:obec@vecov.cz
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Souhrn usnesení z řádného jednání Zastupitelstva obce Věcov č. 01/2023 
konaného dne 18. ledna 2023 v 18:00 hodin v HZ Věcov čp. 74 

 

Přítomni: Bc. Jaroslava Bobková, Ing. Jiří Mareček, Miroslav Vraspír (odchod 20:20),  
Ing. Aleš Kalášek, Mgr. Miroslava Prudká, Jan Kostečka, František Vaníček, Tomáš Bukáček,  
Martin Bojanovský, Mgr. Aleš Tulis (příchod 18:10) 
Omluveni: Jana Kadeřávková, Bc. Jaroslav Štěrba, Lenka Ošmerová, Milan Černý 
Hosté: dle prezenční listiny 
 
Usnesení č. 1/1/2023: 
Do návrhové komise byli schváleni Mgr. Miroslava Prudká a Mgr. Aleš Tulis 
Ověřovateli zápisu byli schváleni Miroslav Vraspír a Jan Kostečka 
Zapisovatelem byl schválen Martin Bojanovský 

 
Usnesení č. 2/1/2023: 
1. Zastupitelstvo obce pro obchod ve Věcově souhlasí s návrhem, který bude zaslán COOP 

konkrétně: 

Bude uzavřena nová smlouva, ze které bude mimo jiných ustanovení vyplývat 
o Sledované období pro stanovení náhrad je kalendářní rok (12 po sobě jdoucích 

měsíců) 

o Dorovnávaná ztráta (záporný hospodářský výsledek) za sledované období                         
se stanovuje až do maximální výše 20.000 Kč 

o Navýšení částky za uhrazenou ztrátu se stanovuje až do maximální výše 20.000 Kč 

o Energie (el. energie a plyn) hradí COOP 

K uvedeným částkám je třeba uvažovat i s dalšími poskytovanými dotacemi na zajištění 
provozu prodejny. 
COOP bude vyzván k ocenění budovy prodejny ve Věcově, aby mohlo být posouzeno                   
a rozhodnuto Zastupitelstvem obce o případném odkupu prodejny Obcí Věcov (pozemek 
pod budovou je ve vlastnictví Obce Věcov). 
Současně Zastupitelstvo obce pověřuje starostku obce k dalšímu jednání v této věci                 
se zástupci COOP Velké Meziříčí. 

2. Zastupitelstvo obce pro obchod Roženecké Paseky souhlasí s návrhem, který bude zaslán COOP 
konkrétně: 

Bude uzavřen buď Dodatek k existující Smlouvě o výpůjčce ze dne 2.1.2019 nebo bude 
uzavřena úplně nová smlouva ze které bude mimo jiných ustanovení vyplývat 

o Sledované období pro stanovení náhrad je kalendářní rok (12 po sobě jdoucích 
měsíců) 

o Dorovnávaná ztráta (záporný hospodářský výsledek) za sledované období 

se stanovuje až do maximální výše 30.000, - Kč 

o Navýšení částky za uhrazenou ztrátu se stanovuje až do maximální výše 40.000 Kč 
(zůstává stejné jako dosud) 

o Energie (el. energie a plyn) hradí COOP 

Z A S T U P I T E L S T V O  O B C E  
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K uvedeným částkám je třeba uvažovat i s dalšími poskytovanými dotacemi na zajištění 
provozu prodejny. 
Současně Zastupitelstvo obce pověřuje starostku obce k dalšímu jednání v této věci                  
se zástupci COOP Velké Meziříčí. 

 
Usnesení č. 3/1/2023: 
Zastupitelstvo obce schvaluje uzavřít smlouvu s firmou KETTU s.r.o. na pěstební práce a smlouvu na 
těžební práce – dle přílohy č. 5 ZO_01/2023. 
Součástí smluv bude podrobný jednotkový ceník za těžební a pěstební práce. 
 
Usnesení č. 4/1/2023: 

Zastupitelstvo obce souhlasí s oslovením pana Mgr. Mokrého a paní Vraspírové (stávající 
správce pojištění obce) ve věci připravení nabídek pro pojištění majetku a krytí rizik Obce Věcov 
a to minimálně od tří pojišťoven. 
 

Usnesení č. 5/1/2023: 
Zastupitelstvo obce souhlasí se záměrem zažádat o dotaci – Obnova venkova Vysočiny 2023 pro 
společenskou budovu na Roženeckých Pasekách: 

a) nové sociální zařízení v budově 

b) nová garážová vrata pro budovu 

 
Usnesení č. 6/1/2023: 
Zastupitelstvo obce souhlasí s návrhem starostky obce ukončit příjem žádostí na pracovní pozici 
Technického pracovníka pro Obecní úřad k 31. 1. 2023.  
Na následující schůzi Rady obce po 31. 1. 2023, Rada obce rozhodne o obsazení pozice Technický 
pracovník.  
 
 

 
 
 
 

Souhrn usnesení z řádného jednání Zastupitelstva obce Věcov č. 02/2023 
konaného dne 6. února 2023 v 18:00 hodin v HZ Věcov čp. 74 

 
Přítomni: Bc. Jaroslava Bobková, Ing. Jiří Mareček, Miroslav Vraspír, Ing. Aleš Kalášek, 
Mgr. Miroslava Prudká, Jan Kostečka, František Vaníček, Tomáš Bukáček, Martin Bojanovský, Jana 
Kadeřávková, Bc. Jaroslav Štěrba, Lenka Ošmerová, Milan Černý, Mgr. Sylva Totušková 
Omluveni: Mgr. Aleš Tulis 
Hosté: dle prezenční listiny 
 

Zastupitelstvo obce bere na vědomí: 

 Kontrolu usnesení: 

o Lokalita na ukládání zeminy – trvá 
o Přemístění kontejnerů v Koníkově – trvá  
o Nákup podvozku pro kontejner 9 t – upozaděn 

Z A S T U P I T E L S T V O  O B C E  
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o Nabídka osobního automobilu pro potřeby zaměstnanců obce - auto pořízeno 
Volkswagen CADDY – splněno  

o Cenová nabídka na informační a plakátovací plochy – trvá 
o Oprava komunikací na Odranci 

 Bod 1: Horní cesta na Odranec  

Pan František Vaníček zajistí cenovou nabídku na opravu komunikace (pro případ 
realizace bez dotací) – odloženo, bude řešeno, pokud nebude realizováno dotací 

Bod 2: Oprava cesty přes náves – trvá 

 Informační prezentaci o vedení spolku Walda – dle přílohy ZO_02/2023 č.1. 

 Informace ohledně projektu ZŠ „Zateplení, výměna zdroje tepla a VZT v ZŠ Věcov“- dle 

Přílohy  ZO_02/2023 č. 5 

 Probíhající deratizace v našich obcích 

 Aktualizovanou Přílohu k nařízení vlády č. 318/2017 Sb. Rozhodnutí o úpravě odměn bylo 
přesunuto na příští zastupitelstvo 

 ZO bere na vědomí o pokračující komunikaci s COOP družstvem VM i dopisem od COOP 
družstva HB.  

 Informace z Rady obce: 

o Nový zaměstnanec byl vybrán pan Vladimír Kosek. 

o Žádosti o vyjádření vjezdu ze soukromého pozemku na místní komunikaci. V řešení, 

dle legislativy si musí žadatel požádat o povolení na Policii ČR a pak dle stanoviska 

Policie ČR se může vyjádřit obec. 

o Finanční dar pro ZŠ a MŠ na pořádání karnevalu ve výši 2000 Kč. 

o Finanční dar pro Včelaře z Jimramova ve výši 2000 Kč. 

o Požadavky osadních výborů z Míchova, Roženeckých Pasek a Jimram. Pavlovic. 

o Možné sloučení parc. čísel pozemku obce Věcov v kú. Odranec a Kú Koníkov – provedl 

Ing. Aleš Kalášek a Ing. Jiří Mareček 

o Inspekce ZŠ a MŠ Věcov – výsledky budou zpracovány do 30 ti dnů. 

o Udělat poptávku na koupi malých odpadkových košů určený pro sběr jednotlivých 

druhů tříděného odpadu umístěných na veřejných prostranství. 

 Starostka informovala o možnosti poskytnutí dotace přes Mikroregion Novoměstska                      

a zažádala pro obec Věcov materiální výbavu na kulturní akce obce (dataprojektor+plátno, 

party stan, 4 pivní sety) 

 ČSŽ zaslal ZO dopis s poděkováním o poskytnutí finančního daru a zaslal informace                       

o pořádaných akcích proběhlé v roce 2022. Těší se na další spolupráci. 

 Obec Věcov je přihlášena do akce „Čistá Vysočina“ pořádané Krajem Vysočina.  

 
Zastupitelstvo obce schvaluje: 
Usnesení č. 1/2/2023: 
Do návrhové komise byli schváleni Mgr. Miroslava Prudká a Jana Kadeřávková 
Ověřovateli zápisu byli schváleni Miroslav Vraspír a Jan Kostečka 
Zapisovatelem byl schválen Martin Bojanovský 
Usnesení č. 2/2/2023: 
Zastupitelstvo obce schvaluje uzavřít smluvní vztah se zástupci skupinového vodovodu 
v Jimramovských Pavlovicích, ve kterém budou mezi smluvními stranami přesně vytýčené veškeré 
povinnosti, včetně úhrady za odběr vzorků. 
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Zástupce skupinového vodovodu v Jimramovských Pavlovicích pan Zdeněk Leitner souhlasí 
s uzavřením smluvního vztahu mezi danými stranami a současně bude pověřen jako administrátor 
při jednání s kontrolními orgány. 
Usnesení č. 3/2/2023: 

Zastupitelstvo obce schvaluje vyhlásit Záměr č. 1/2023 o prodeji pozemku p.č. 536/10a                               
a pozemku p.č.536/1b o celkové výměře 231m2 za cenu 10Kč/m2 v k.ú. Jimramovské Pavlovice, 
panu Jaroslavu Dvořákovi, bytem Jimr. Pavlovice 19, 592 42 Jimramov dle Přílohy ZO_02/2023 
č. 6 - žádost č. jednací OUVEC/121/23. 

Usnesení č. 4/2/2023: 
Zastupitelstvo obce schvaluje vyhlásit Záměr č. 2/2023 o prodeji pozemku p.č. 536/11 v k.ú 
Jimramovské Pavlovice o výměře 25 m2 za cenu 10Kč/m2 Ing. Janu Chroustovi, bytem Jimr. 
Pavlovice 24, 592 42 Jimramov - dle Přílohy ZO_02/2023 č. 7 - žádost č. jednací OUVEC/024/23. 

Usnesení č. 5/2/2023: 
Zastupitelstvo obce schvaluje Rozpočtové opatření č. 2/2023 dle Přílohy ZO_2/2023 č. 13 
 
Zastupitelstvo obce ukládá: 

 M. Bojanovskému připravit návrh úpravy odměn zastupitelů včetně kalkulace finančního 
dopadu. 

 Starostce obce oslovit COOP VM ve věci zaslání kompletního ročního vyúčtování za rok 2022. 
Na základě tohoto vyúčtování ZO následně rozhodne o dalším postupu. 

 
 
 
 
 
 

 
ZMĚNA EMAILOVÝCH ADRES: 
starostka obce Jaroslava Bobková    obec@vecov.cz 

místostarosta Jiří Mareček     mistostarosta@vecov.cz 

účetní obce Magdaléna Prosecká    ucetni@vecov.cz 

podatelna obce, CZECH POINT Pavlína Korbářová podatelna@vecov.cz 

emailová adresa pro příspěvky do zpravodaje   zpravodaj@vecov.cz 

 

HORKÝ POPEL V KONTEJNERECH 
Žádáme občany, aby nedávali žhavý popel do kontejneru. Již několikrát došlo                               

ke vznícení. Vzniklý požár musíme řešit s HASIČI a POLICIÍ ČR. Děkujeme. 

 

TOALETNÍ UBROUSKY V KANALIZACI 
Žádáme občany, aby nevhazovali vlhčené toaletní ubrousky do WC. I když výrobce 

píše, že se rozloží, není tomu tak a ubrousky ucpávají kanalizační rouru do ČOV. 

NEVHAZUJTE JE. Děkujeme 
 
 

ZP R Á V Y  Z  O B E C N Í H O  Ú Ř A D U  

mailto:obec@vecov.cz
mailto:ucetni@vecov.cz
mailto:podatelna@vecov.cz
mailto:zpravodaj@vecov.cz
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Po delší přestávce se v pátek 10. února 2023 odpoledne uskutečnilo slavnostní vítání nových 
občánků.   
Přivítali jsme 10 malých občánků – Amálku Bukáčkovou, Nikolku Bukáčkovou, Natálku Dvořákovou, 
Amálku Gálovou, Sofinku Groulíkovou, Elišku Sedláčkovou, Tomáška Krčila, Matyáška Procházku, 
Jeníka Slámu a Davídka Totuška. 
Program této slavnostní události zpestřilo kulturní vystoupení dětí z MŠ, které za doprovodu paní 
učitelek zazpívaly několik písniček a zarecitovaly básničky.  
Děkujeme předsedkyni kulturní komise, paním učitelkám a dětem MŠ za přípravu a průběh této 
akce. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

V Í T Á N Í  N O V Ý C H  O B Č Á N K Ů  
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Den s tučňákem 
„Ptáci ve fraku“, tak lidé někdy z legrace nazývají tučňáky. Ale, jak to ve skutečnosti s tučňáky je,                 
tak o tom jsme si společně povídali s dětmi z Mateřské školy Roženecké Paseky v rámci komunitního 
setkání dětí a žáků v naší škole ve středu 15. 2. 2023. 
Celým programem nás doprovázel velký papírový maskot tučňáka císařského. Na tučňáky si děti 
zahrály během pohybových her. Také jsme zašli do „multikina“ do naší malé třídy na krátkou 
pohádku Bob a Bobek a opuštěný tučňák. Jako do sněhové pláně - cukrem posypaného podnosu, 
psaly děti grafomotorické cvičení stopy tučňáka. A to je bavilo.  
Vzpomínkou na milé a podnětné odpoledne dětem zůstane tučňáček, kterého si vyrobily z papíru                 
a odnesly domů. 
Připravujeme další setkání tematicky zaměřené Den s Knihomolem a Den s muzikantem. Budeme 
Vás informovat. 

Renata Ondrůchová, DiS. 
 

Karneval na Odranci 19. 2. 2023 
ZŠ a MŠ Věcov po dvou letech covidové proluky pořádala ve spolupráci s rodiči maškarní karneval 
pro děti. Hojná účast nás potěšila, zavítali k nám hosté z širokého okolí. Rej masek, soutěžní úkoly 
pro děti, bohatá tombola, chutné občerstvení a hudba k tanci zpestřily všem nedělní odpoledne. 
Děkujeme za pomoc rodičům, místním spolkům a všem sponzorům. 
  
                   SPONZOŘI KARNEVALU 2023 

OBEC VĚCOV 
SDH VĚCOV 

SDH ROŽENECKÉ PASEKY 
SDH ODRANEC 

ČSŽ VĚCOV 
JEDNOTA ROŽENECKÉ PASEKY 

SVAZ ZAHRÁDKÁŘŮ ROŽENECKÉ PASEKY 
KPP ROŽENECKÉ PASEKY 

KPP ODRANEC 
CUKRÁRNA SNĚŽNÉ 
ZD VRCHY VĚCOV 

S – PRO STŘECHY PROCHÁZKA 
ŠIKLŮV MLÝN 

LESY ČR 
FIRMA HAVLÍK ROMAN 

FARMA KADEŘÁVEK 
PAVEL SEDLÁČEK TRUHLÁŘSTVÍ 

PEKÁRNA UNČÍN 
RODIČE DĚTÍ A ZAMĚSTNANCI ZŠ A MŠ VĚCOV 

PŘÁTELÉ ŠKOLY 
MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ UNČÍN 

JOSEF BUDIG 
 

Z Š  a  M Š  V Ě C O V  
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Týrání zvířat ve Věcově – střelba a travičství 
 
V obci Věcov někdo záměrně a cíleně týrá zvířata – střílení vzduchovkou do koček, několik dalších 
koček na různých místech Věcova otráveno. Tyto kočky prakticky okamžitě vykrvácely, postřelené 
„měly štěstí“, že jim nebylo vystřeleno oko, zlomeny kosti nebo deformována páteř, odnesly to 
„pouze“ masivními abcesy.  
V trestním řízení může být přečin týrání zvířat kvalifikován až 5 - letým trestem odnětí svobody. 
Neoprávněné použití zbraně na veřejnosti může být pokutováno až do výše 50.000 Kč. 
Podle zákona na ochranu zvířat je volný pohyb (koček) jejich přirozeností. 
Tolik strohá řeč zákonů. 
To, jak se člověk cítí, když mu přijde 15 - letá (netoulající se, vykastrovaná) kočka domů postřelená, 
už se v zákonech nedočteme. Jak to fyzicky bolí dané zvíře také ne. Jak nákladná může být 
veterinární péče také ne. 
Střelce i traviče jisto jistě potkávám - naše kočky se v zimě pohybují pouze u domu, podobně jako 
kočky, které pošly dalším majitelům.  
Kolik utrpení ještě musí naše zvířata snést, než se stane třeba něco horšího – odražená střela, 
návnada, ke které se dostane malé dítě? Studiemi je dokázáno, že týrání zvířat je často 
předstupněm násilí vůči lidem, nejčastěji slabším jedincům: dětem, ženám, starým lidem. Neměli 
bychom mlčet a marginalizovat tyto skutky - ani u lidí, ani u zvířat! 
Proti zlu je třeba se jasně vymezit. Týrání zvířat je patologický jev a je trestné.  
Prosím, uvědomme si to! 
           Eva Tulisová 
 
 
 
 

Přednáška 
V neděli 19. března 2023 od 14:00 hodin se uskuteční pro včelaře                
a veřejnost v budově školy v Ubušíně, přednáška MVDr. Jiřího 
Teplého z Květné na téma "Tlumení nákaz" Tímto zveme všechny 
zájemce o uvedené téma k účasti na této zajímavé přednášce. 
  
                                                                                      Za včelaře z Jimramova a okolí zve Mirek Totušek. 
 
 
 
 
 
 
V měsíci dubnu se plánuje setkání seniorů a tradiční probouzení broučků. 
 
Bližší informace budou upřesněny. 
 
 

D Ů L E ŽI T É  O Z N Á M E N Í  

P O ZV Á N K A  

P L Á N O V A N É  A K C E  
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Výsledky v naší obci: 

II. KOLO 
        

KANDIDÁT JP M V O+K RP CELKEM 

PAVEL PETR 41 40 92 60 48 281 
63 
% 

BABIŠ ANDREJ 15 27 65 30 26 163 
37 
% 

CELKEM HLASŮ 56 67 157 90 74 444   

VOLEBNÍ ÚČAST 74,67 77,91 85,03 84,11 76,29 80,80   

 

Inaugurace nového prezidenta proběhne 9. března 2023. 
 
 
 
 

 
Na začátku března se v Novém Městě na Moravě opět pojedou závody Světového poháru v 
biatlonu. Vysočina Arena se otevírá vždy tři hodiny před startem. 
 
Program      Sobota 4. 3. 
Čtvrtek 2. 3.      13:50 – Stíhací závod mužů 
16:20 – Sprint mužů     15:45 – Stíhací závod žen 
Pátek 3. 3.      Neděle 5. 3. 
16:20 – Sprint žen     11:30 – Smíšená štafeta – mix 
       15:15 – Smíšená štafeta dvojic – singl 

S V Ě T O V Ý  P O H Á R  V  B I A T L O N U  

V O L B A  P R E ZI D E N T A  R E P U B L I K Y  
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„Rok 2023 je už v plném proudu a před námi je řada nových úkolů a výzev, se kterými se chceme 
utkat a vypořádat. Tak proč nezačít těmi dobrými zprávami? Mám jich pro Vás hned sedm,“ říká 
hejtman Kraje Vysočina Vítězslav Schrek.    
Pomáháme! Logistický tým Kraje Vysočina převezl do partnerského regionu Zakarpatské oblasti 
Ukrajiny tři sanitky. Starší vozidla musela být z autoprovozu záchranky vyřazena, ale využití najdou 
u našich východních přátel. Kraj připravuje pro Zakarpatí opakovanou dodávku trvanlivých potravin. 
Ty budou zakoupeny za finanční dar 50 000 eur, který věnoval náš další partner – francouzský region 
Grand Est.  
Slavíme! Krajské Horácké divadlo Jihlava v únoru uvedlo 1 000. premiéru. Pravidelní diváci této 
jediné profesionální scény v regionu využívají, mimo jiných benefitů poskytovaných divadlem,                         
i možnost svozových autobusů. Kraj Vysočina divadlu schválil příspěvek ve výši 4,5 miliónu korun                  
na pořízení nového autobusu. Za divadlem se bude tedy z celého regionu jezdit už brzy komfortněji. 
Podporujeme! Krajští zastupitelé začátkem února schválili dalších 13 dotačních programů Fondu 
Vysočiny. Mezi nově schválenými dotačními programy figuruje například program Venkovské služby 
2023, v rámci něhož kraj podporuje zachování služeb v nejmenších obcích do 500 obyvatel. Celkem 
jeden milión korun z krajského rozpočtu si mezi sebe letos rozdělí obce, které plánují vybudovat 
nebo modernizovat zastávky veřejné linkové dopravy. Velký zájem ze strany žadatelů očekává Kraj 
Vysočina o dotace na cyklodopravu a cykloturistiku. Celkem 20 miliónů korun různou měrou pomůže 
s přípravou projektové dokumentace na cyklostezky. Možná právě u vás.  
Pečujeme! Kraj Vysočina otestoval a nyní už používá speciální aplikaci společného pořadníku 
čekatelů na služby, respektive na přijetí do pobytových sociálních zařízení. Zapojené organizace 
(domovy pro seniory, ústavy) jsou navzájem informovány o duplicitních žádostech i o nástupech 
klientů do jednotlivých domovů. Zároveň je zavedeno pravidlo provedení prvního sociálního šetření 
do 30 dnů od podání žádostí a sdílení záznamů z těchto šetření. Kraj tak zásadně zpřesnil počty 
žadatelů o umístění v pobytových sociálních zařízeních. Rychlost umístění je dána preferovanou 
lokalitou, někdy je uvolněné lůžko vhodné jen pro některé čekatele – pro muže nebo pro ženy, pro 
ležící klienty nebo naopak pro ty, kteří nejsou imobilní. V některých lokalitách se také rychlost 
umístění liší mezi domovem pro seniory a domovem se zvláštním režimem. 
Zlepšujeme! Elektronické odbavování cestujících, kteří přestupují na linkách Veřejné dopravy 
Vysočiny, postupně zavádí všichni smluvní dopravci. Příznivě se odrazí v rychlosti odbavení 
cestujících a navíc systém bude využíván i na mezikrajských linkách. V rámci Veřejné dopravy 
Vysočiny je možné ve všech dopravních prostředcích – vlacích i autobusech platit jízdné do 500 Kč 
bezkontaktně. 
Přispíváme! Dobrovolní hasiči z Újezdu, Červené Řečice, Krásné Hory a Velké Bíteše obdrželi od Kraje 
Vysočina příspěvek na pořízení nových dopravních automobilů v celkové výši 1,2 miliónu korun.  
Další podpory budou následovat a kraj je bude schvalovat v průběhu roku. 
Hýbeme se! V týdnu od 17. do 23. dubna 2023 nás čeká akce Vysočina v pohybu. Veřejnost bude 
moci ZDARMA využít vnitřní sportoviště na území celého regionu. Provozovatelům sportovišť, která 
se k akci připojila, poskytne Kraj Vysočina finanční kompenzaci a mediální podporu. Více informací 
na www.vysocinavpohybu.cz.  
 
                                                              Vítězslav Schrek, hejtman Kraje Vysočina 
 
 

ZP R Á V Y  Z  K R A J E  

http://www.vysocinavpohybu.cz/
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Č I S T Á  V Y S O Č I N A  

I N F O R M A C E  

B y l  z ř í z e n  e m a i l  z p r a v o d a j @ v e c o v . c z  n a  v a š e  

- n á p a d y  
- p o z v á n k y  n a  k u l t u r n í  a k c e  

-  p o d ě k o v á n í  
-  p ř i p o m í n k y ,  

k t e r é  c h c e t e  z v e ř e j n i t  v e  z p r a v o d a j i .  
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Srdečně vás zveme na 5.ročník příměstského letního tábora v Koníkově. Děti od 4 do 12 let 

budou od 8:00 do 16:00 trávit čas venku v zahradě se zvířaty, tvořením z přírodních materiálů,  

bádáním v přírodě a taky si zkusí jak žili indiáni.  

 

V případě zájmu se podívejte na stránky  

www.ekocentrum-rojko.webnode.cz. 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 
 

 

W A L D A  a  E K O C E N T R U M  R O J K O  

http://www.ekocentrum-rojko.webnode.cz/
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V pavlovské dědině, kde i gumové holínky mají svoje místo 
                                                                                                                                                                             
Osada Jimramovské Pavlovice vznikla někdy před rokem 1350. Osidlování tohoto kraje 

úzce souviselo s těžbou železné rudy a výrobou železa v okolí.  

Vesnička leží v údolí v nadmořské výšce 555 metrů, okolní kopce převyšují hodně přes 

700 m nad mořem. Domy byly původně vystavěny do tvaru podkovy. Středem protéká 

potok, tvořící tu dříve mlýnský rybník.  Obci dominuje původně svobodný, později 

poplužní dvůr a lihovar na západní straně. Součástí obce byl mlýn a také 9 selských 

gruntů. 

Osada prodělala časté změny, takže by její vývoj mohl být příkladem, jak se časem 

vesnice v minulých stoletích podstatně měnily. Z jejího rozlehlého původního katastru 

připadla značná část do katastru novojimramovského a byly na něm vybudovány i další 

nové osady jako Široké Pole, Jimramovské Paseky. Zajímavostí je, že do roku 1462 se 

naše osada skládala ze dvou částí, protože byla na hranicích dvou kolonizačních území. 

Tedy jedna část obce náležela ke hradu Pernštejn a druhá část pak ke hradu Skály. 

Typické je pro naši podhorskou osadu i to, že v dřívějších dobách, zvláště pak 

v obdobích méně úrodných, postupně odcházel téměř z každé rodiny někdo do daleké 

ciziny. Nejčastěji do USA a Kanady. 

K největší migraci došlo po druhé světové válce a po vysídlení německého pohraničí, 

tehdy odcházely celé rodiny. 

Osada se nevyhnula ani typickému období v 50. letech minulého století, kdy probíhala 

socializace našeho venkova. Nejdříve to začalo zbytkovým statkem, později založením 

zemědělského družstva, které v počátcích nemohlo konkurovat některým mladým                     

a schopným sedlákům. Teprve po několika letech, kdy docházelo k nevýhodným výměnám 

pozemků pod různými výhrůžkami hrozícími vyvlastněním, vstoupili i tito sedláci                          

do družstva. Pravdou je, že po určité době i toto družstvo začalo celkem úspěšně 

fungovat.  Později přišlo období slučování s okolními družstvy, některé z nich měly často 

velké existenční problémy. Pokud se do vedení dostali schopní lidé i tyto větší celky 

celkem dobře hospodaření zvládaly.  Lze například vzpomenout na předsedu tehdy již 

JZD Vrchy Věcov, který před rokem 1968 měl zpracovanou vědeckou práci na téma, 

které mělo zajistit prosperitu osadám spadající pod místní ZD. Byl to odchov 

kooperačních jalovic, první zděná senážní věž, kravín na roštech, kejdové přihnojování 

trvalých pastvin, ale například i plán přebudování bývalých rozlehlých usedlostí                           

na penziony apod..  

Potom přišel rok 1968 a vstup vojsk Varšavské smlouvy a vyjádření nesouhlasu s okupací 

některých schopných vedoucích pracovníků, což mělo spojitost s následnými čistkami. 

 

Výsledkem bylo, že z původních plánů se povedla zrealizovat pouze určitá část.  Přesto 

zemědělství bylo v pozdější době poměrně hojně podporováno, s velice výhodnými 

P Ř Í S P Ě V E K  O D  O B Č A N A  
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výkupními a prodejními cenami.  Dá se říci, že místní družstvo bylo prosperující, budovala 

se poměrně rozsáhlá a dobře fungující přidružená výroba. Ve Věcově byl uznán 

šlechtitelský chov českého strakatého skotu. 

Přišel rok 1989 a následná privatizace stávajících zemědělských podniků.  Nyní mělo 

dojít k nápravě vzniklých křivd z minulosti. Byl to však často další šok pro naše 

zemědělství. Zde záleželo, jaký vrchní management se nacházel u moci v konkrétním 

podniku.  Někde se vytvořily akciovky, sro., transformovaná družstva a družstva 

vlastníků, někde vznikli soukromí zemědělci a transformované zemědělské družstvo 

někdy s managementem bez zkušeností.  

Pokud zabloudíte dnes do tohoto kraje, na první pohled Vás zaujme živá krajina. 

Množství pastvin, na kterých se pohybuje celá řada masných plemen skotu. Uvidíte zde 

pást se malé stádečko českomoravských belgických koní, několik poníků, stádečko ovcí, 

koz a budete-li mít štěstí, můžete vidět stádo muflonů s nádhernými trofejovými 

starými muflony. Za humny některých stavení si můžete všimnout několika hejn čistě 

bílých českých hus, které v létě vyhledávají nedaleké mokřady a rybníčky. Nechybí zde 

ani původní plemeno slepic - česká zlatá kropenka, na pastvině můžete vidět i malé hejno 

krůt bronzových. 

Prvním masným plemenem skotu, které se tu po roce 1990 objevilo na pastvinách, bylo 

plemeno Blonde aquitane. Přímo importovaných z Francie bylo prvních šest jalovic.  

Nejdříve pro ně byla vybudována salaš, porodní stáj, později přibyla hala na stroje                        

a seník. Ve stylové usedlosti také nechyběla společenská místnost tzv.  Blonďárna,                      

kde se také konaly jedny z prvních setkání chovatelů masného svazu. Od začátku chovu 

do současnosti se využívá pouze inseminace. Dnes stádo čítá okolo 70 ks zvířat a může 

se pochlubit prodejem velkého množství plemenných zvířat.  Jedná se o rodinnou farmu 

Chroust. 

Teprve o několik let později vznikla rodinná farma Konvalinka, kde nejdříve chovali 

českou straku na produkci mléka. Po několika letech začala farma přecházet na další 

masné francouzské plemeno Charolais částečně přenosem embryi do českých strak, 

část čistého stáda bylo nakoupeno. Později byli využíváni býci v přirozené plemenitbě, 

převážně na doskok. Bylo zde importováno také několik chovných býků přímo z Francie, 

jeden z nich stál dlouhou dobu na špičce žebříčku přímého efektu. Za krátkou dobu                   

i z této stáje odcházela celá řada kvalitních plemenných zvířat. 

I zde předcházelo množství stavebních úprav, nejdříve z bývalé stodoly byla 

vybudována salaš s porodnou, následně byl postaven seník. Později se povedlo odkoupit 

bývalý, částečně roštový kravín, který byl s citem přebudován pro zimoviště celého 

stáda CH a od roku 2018 i dalšího francouzského plemene Parthenaise, které dnes čítá 

celkem přes 90 kusů. Zajímavá roštová stáj s lehacími boxy s polyuretanovými 

matracemi a krmištěm přistavěném z venkovní části a možností přístupu do výběhu 

zajišťuje komfortní ustájení mimo pastevní období. Navíc zde bylo vybudováno zázemí 

pro bourání a zrání masa. 
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Protože většina pozemků je zde zatravněna, část stáje zůstala na roštech a s kejdou 

se počítá k přihnojování luk, v posledních letech se úspěšně kombinuje s pěstováním 

vojtěšky. Celé hospodářství funguje v režimu ekologie. 

   V roce 2019 majitel přebudoval usedlost na penzion s pěti apartmány a společenskou 

místností, včetně moderně vybavené kuchyně a herny pro děti. Hosté si mohou zarybařit 

v přilehlém rybníčku. 

    Menší hospodářství s chovem několika desítek čistých Charolais se může pochlubit                 

i dalším čistým masným plemenem francouzského původu Limousine. 

Chovatelem je ekofarma David Totušek. Tento chov postupně přešel od chovu ovcí 

plemene Safolk a nyní již chová pouze masný skot. 

  Velice zajímavé je stádo plemene Galloway. Je to jedno z nejstarších bezrohých 

plemen, které pochází z jihozápadního Skotska. Je to extenzivní, dlouhověké, plodné 

plemeno, středního rámce, později dospívající.  Chová se v několika barevných 

variantách, nejčastěji se jedná o černou variantu. Velice líbivá jsou bíle zbarvená 

zvířata   s pigmentací na uších, mulci a konci končetin – white park. 

Další barevnou variantou, která nás zde může zaujmout je matka s pískovým zbarvením 

(dum). 

Toto plemeno je nejodolnější, prakticky je celý rok na pastvě. Část zvířat má na zimu 

jednoduchý přístřešek. Chovají se také v programu eko. 

Maso vyniká jedinečným aroma s nádechem chuti zvěřiny, je šťavnaté a jemné, obsahuje 

vysoký podíl doporučených mastných nenasycených kyselin. 

Kromě chovu skotu chovají stádečko bílých koz a několik kusů ovcí. 

  V zimním období majitel zajišťuje lyžařskou školičku na nedaleké sjezdovce. 

Ve své usedlosti provozují dva apartmány. Zároveň vybudovali moderní zázemí                          

pro bourání masa. 

Jedná se o Kořistův statek a chovatelem je manžel vnučky bývalého ředitele SZTŠ 

Bystřice nad Pernštejnem Jan Ošmera. 

V obci, která nemá v současné době ani 100 obyvatel, se kromě uvedených penzionů, 

vyskytují ještě další tři. Jedná se o penzion Pohádka, Rodinný penzion na bývalém 

poplužním dvoře a penzion Selské stavení, který se mimo jiné věnuje chovu celé řadě 

původních českých plemen a chovu genových zdrojů českomoravského belgického koně.  

Odtud pocházejí úspěšní plemenní hřebci 2956 Brist a 2329 Markus. 

 Tato část Vysočiny je nejen zajímavá po stránce chovatelské, ale i velice přitažlivá 

z pohledu turistiky. Zatím je to ještě ne plně objevený krásný kout, do kterého se lidé 

rádi vrací pro klid a nádhernou přírodu, pro celou řadu místních tradic, pro pastviny plné 

ušlechtilých zvířat a částečně i pro možnost nákupu kvalitních výrobků přímo z farem. 

Jedná se o balíčky hovězího masa, máte zde možnost nákupu celé řady včelích produktů 

od několika vyspělých včelařů z dosud zdravé a čisté části Vysočiny. 

 

Přál bych si, aby si celá řada nedotčených míst v okolí uchovala i nadále svoji atmosféru, 

aby si okolní lesy s naší pomocí dovedly poradit s kůrovcovou kalamitou, aby se v obci 
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udržovaly staré tradice a případně vznikaly i nové. Aby se místní stráně na jaře každým 

rokem znovu zazelenaly a naše oči mohly sledovat nové přírůstky spokojených stád 

pasoucích se zvířat. 

        Miroslav Totušek  
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Š E T Ř Í M E  E N E R G I E  


